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PRIČA SE... Fmreže

Žarko Saje
Znaš li kako se prave duvan čvarci? 
Ne znaš šta su duvan čvarci?!?!
Ideš pod mač bato

Saša Mitković
I opet se iznose laži. Kažu da je Efeta Veselji ubila Slobodana 
Stojanovića jer joj Srbi ubili oca i brata a nju silovali. Efeta 
nikada nije bila zarobljena. Drugo njen otac i brat su poginuli 
u napadu na srpsko selo Kamenica. Tada je ubijeno 126 Srba 
noževima,sekirama,testerama.Novine FAKTOR su upisane u Registar javnih glasila RS pod rednim brojem 670 

po rješenju broj 07.06/053-46/21-2
Sedmično izdanje, svakog četvrtka, latiničnim pismom

Kuruzovina
Kiša, hladno...Kako li je tek skandinavskim ministrima koji 
na pos'o idu biciklima...

 

Dugo je Slaven Dujaković, smijenjeni direktor Agencije za osiguranje Republike Srpske 
(AZOS),  privlačio medijsku pažnju napominjući da će njegovo „izgnanstvo iz fotelje“ 
koštati na stotine hiljada maraka građane Republike Srpske. Još je zadrtije tvrdio da se 
ne bavi politikom, ali sa druge strane nije  propuštao priliku za slikanje na stranačkim 
sastancima sa društvom iz DNS-a, pogotovo sa predsjednikom Nenadom Nešićem. Me-
đutim, prema saznanjima Faktora, Dujaković je od „Drina osiguranja“ kupio tehničke 
preglede koji razotkrivaju kako je protekao cijeli  njegov mandat proveden na direktor-
skoj poziciji.
Dujaković je na mjesto direktora AZORS-a došao iz dobojske filijale „Drina osiguranja“ i 
tu nema ništa sporno. Pod znakom pitanja je to što je u to vrijeme pružao usluge tehnič-
kog pregleda u firmi „Plava linija“  osiguravajućim društvima kojima je bio i regulator.

Dujaković je smijenjen početkom maja, a upućeni u rad ovih društava tvrde da je već 
krajem godine razgranao „Plavu liniju“ širom Republike Srpske. Prva kupovina, i to od 
„Drina osiguranja“,  desila se u Karakaju kod Zvornika da bi se kasnije „trend“ nastavio 
i u Banjaluci, Bijeljini, Sokocu i Laktašima.
Iz osiguravajućih kuća su se na njega žalili zbog, kako se nezvanično saznaje, određenih 
neregularnosti. 

Z.Š.

„PLAVA LINIJA” KUPILA TEHNIČKE PREGLEDE OD „DRINA OSIGURANJA“

DUJAKOVIĆ KONAČNO OTKRIVEN!
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Mamac za Ra-
dovića je bila 
istraga koja se 
vodila zbog, 

navodnog, pranja novca 
IRB-a na Kipar te bi za 
njeno povlačenje, ili mi-
rovanje Radović morao 
napraviti brojne ustupke i 
u međuvremenu napraviti 
front koji bi pojedini me-
đunarodni predstavnici 
favorizovali na narednim 
izborima.

Šarović je, nakon pri-
tisaka iz Sarajeva i Beo-
grada, nevoljno pristao da 
Radoviću prepusti vođe-
nje GO SDS Banjaluka, 
u izmišljeni Sekretarijat 
za dijasporu ubaci Mom-
čila Mandića, te formira 
front u kome će svi raditi 
za njega, dok se on bavi 
biznisima koje je pokre-
nuo u Beogradu i Saraje-
vu, opet sa osobama koje, 
reće mnogi, ne misle ni-
šta dobro srpskom naro-
du. Američki kreatori su, 
kako se saznaje, u paket 
sa Radovićem stavili i 
Vedrana Jarića, ali i Jele-
nu Trivić koja je „strah i 
trepet“ u matičnoj Partiji 
demokratskog progresa.

Jariću i Radoviću, 
pričaju dobro upozna-
ti izvori, poznanstvo sa 
američkim mešetarima 
omogućio je stariji Veljko 
Jarić koji je, još iz vreme-
na kada je bio prevodilac 
u SFOR-u i, kako se tvr-
dilo u određenim krugo-
vima, radio za obavještaj-
nu službu Hrvatske. Zato 
su i ukazivali da otuda 
brojni tenderi koje je nje-
gova „Aragosta” dobila 

NISU SLIČICE I SALVETE!

Poslovi sežu i do Beograda pa su preko Adama Šukala i još nekih osoba koje 
se bave turizmom pokrenuli i restoranski biznis u „Beogradu na vodi“. Ipak, 
prema saznanjima Faktora, omiljena destinacija im je na Senjaku gdje „upra-
žnjavaju sve što vole mladi“.

Povratak Milana Radovića u političke vode nakon gotovo jednogodišnje pauze, iznenadio 
je mnoge, a posebno Mirka Šarovića koji mu je, po direktivi, morao naći najpogodniju 
poziciju sa koje bi ostvario naum onih čija je to i zamisao. Napuštanje DNS-a i ulazak u 
SDS nije se, kao što je izgledalo desio naprasno, već je, znaju to poznavaoci ovdašnjih 
„prilika”, plod kompromisa i djelovanja brojnih službi koje kontrolišu Tužilaštvo BiH.

u Hrvatskom primorju, 
pa i nekretnine koje Ja-
rić i Radović posjeduju u 
Opatiji i na primorju.

Dok traje opuštanje 
po domaćim i svjetskim 
destinacijama, Jelena Tri-
vić pravi red u PDP-u, 
sve u cilju da diskredituje 
gradonačelnika Banjalu-
ke Draška Stanivukovića 
koji, kako kažu upućeni 
u dešavanja u toj stranci, 
ni po koju cijenu ne smije 
biti kandidat na narednim 
izborima. Zamisao je da 
Jelena Trivić bude pred-
sjedniik Republike Srp-
ske, Milan Radović pre-
mijer dok će kadrove na 
svoj način, kao i do sada, 
birati Jarić.

U tom planu gotovo 
da i ne postoje Branislav 
Borenović, ali ni Nenad 
Nešić. Borenović je za-
dovoljan pozicijom po-
slanika u Sarajevu dok 
će, odmah nakon izbora u 
Prijedoru, zajedno sa još 
nekim kadrovima DNS-a 
u koji se vratio i Marko 
Pavić, tu stranku podi-
jeliti na dva dijela. Naj-
pogodniji za novog šefa 
DNS-a je Radislav Jovi-
čić koji i ne krije da ima 
bolji prolaz kod „partnera 
iz SAD-a“ od Nešića.

Sada je jasniji i poli-
tički put Nebojše Vuka-
novića kome odgovaraju 
Milan Radović i Jelena 
Trivić pa i Radislav Jovi-
čić, dok je u više navrata 
ponovio da on ne želi da 
sarađuje sa Nešićem i 
Stanivukovićem.  

Z.Š.

Kako funkcioniše
opozicija u 
Republici Srpskoj?

ПАРТИЈА ДЕМОКРАТСКОГ ПРОГРЕСА

ПАРТИЈА 
ДЕМОКРАТСКОГ 
ПРОГРЕСА

Vedran JARIĆ

Jarić plaća,
Radović organizuje,
Trivić disciplinuje! 
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Na Stanivukovićevu sre-
ću, primjena ove zakon-
ske odredbe nedavno je 
ponovo odgođena upra-
vo zbog lokalnih zajed-
nica, poput Banjaluke, sa 
ogromnim brojem radni-
ka u lokalnoj administra-
ciji. 

- Nova organiza-
cija rada Gradske uprave 
živi je dokaz koliko je 
Stanivuković „istrajan“ 
u ispunjavanju vlastitih 
obećanja. Novom siste-
matizacijom uradio je 
apsolutno sve suprotno 
od onog za što se zala-
gao prije izbora. Najprije, 
govorio je da u Gradskoj 
upravi ima 200 radni-
ka viška. Samo godinu 
kasnije, zaboravio je na 
taj višak i predvidio još 
70 nepotrebnih mjesta u 
gradskoj administraci-
ji - tvrdi visokorangirani 
službenik Gradske upra-
ve, koji je, u strahu od 

„osvete“ samog grado-
načelnika, insistirao na 
anonimnosti.

Naš sagovornik uka-
zuje da je upravo Stani-

vuković, u predizbornoj 
kampanji, tvrdio da je 
bivši gradonačelnik imao 
više od 80 savjetnika i 
koordinatora (sa znatno 
većim platama od obič-
nih službenika), i da će 
on srezati te troškove 
na način da će zadržati 
samo dio savjetničkih 
mjesta, a koordinatore 
potpuno ukinuti.

- Međutim, no-
vom sistematizacijom 
Stanivuković je pove-
ćao broj izvršilaca i kad 
je riječ o savjetnicima i 
koordinatorima, čime je, 
što bi se reklo, sam sebi 

„pucao u nogu“. Starom 
sistematizacijom, bilo je 
predviđeno 36 savjetni-
ka, što je, između ostalog, 
živi dokaz da istinu nije 
govorio ni u kampanji, 
kad je tvrdio da ih ima 80. 
U svjetlu njegovih starih 
obećanja, šokantno izgle-
da nova sistematizacija 
kojom je predvidio zna-
čajan rast broja savjetni-
ka – sa 36 na 48. Dakle, 
on ih ne ukida, nego po-
većava njihov broj. Ništa 

Kako saznaje Faktor, gradonačelnik Banjaluke Draško Stanivuković je u 
potpunoj tajnosti donio novu sistematizaciju Gradske uprave kojom je, 
suprotno predizbornim obećanjima, broj radnih mjesta povećao za 70. 

nije bolje ni kada je riječ 
o koordinatorima, kojih 
je, po staroj sistemati-
zaciji, bilo 43. Stanivu-
ković je sada predvidio 
51 koordinatora, što će 
reći da otvara prostor za 
zapošljavanje još njih se-
dam – ukazuje sagovor-
nik „Faktora“.      

Ni tragova obećanih 
ušteda nema ni kada je 
riječ o šefovima odsjeka 
u gradskim odjeljenji-
ma, koji su, po rangu i 
platama, odmah ispod 
načelnika odjeljenja. Do-
sadašnjom sistematizaci-
jom, bila su predviđena 
33 šefa odsjeka, po novoj 
ih je 35.  

Istini na volju, ni do-
sadašnja sistematazacija 
nije spriječila Stanivuko-
vića da u Gradsku pravu 
svakodnevno dovodi 
svoje aktiviste iz doba 
predizborne kampanje. 
Kako je Faktor već pisao, 
odmah po preuzimanju 
mandata, zaposlio je tri-
desetak aktivista, a sam 
se okružio „armijom“ od 
devet ličnih savjetnika.  

Inače, to je duplo više 
u odnosu na njegovog 
prethodnika Radojičića, 
kojeg je, da ironija bude 
veća, konstantno prozi-
vao zbog broja savjetni-
ka.  

B.V.

SVE „ISPOD ŽITA“

Za razliku od ustalje-
nog obrasca ponaša-
nja gradonačelnika, 
koji svakodnevno drži 
pres konferencije i sa-
ziva medije i za manje 
stvari, jedna od nje-
govih ključnih obeća-
nja – nova organizacija 
Gradske uprave, prošla 
je bez uobičajenih pre-
sova i senzacionalnih 
izjava. Štaviše, sam 
gradonačelnik nije ni 
saopštio da je donio 
novu sistematizaciju, 
nego je istu, krijući od 
očiju javnosti, 1. no-
vembra objavu dao u 
gradski Službeni gla-
snik računajući da to 
niko neće ni (pro)čitati.NOVA ORGANIZACIJA 

GRADSKE UPRAVE 
BANJALUKA 

 

Prema novoj siste-
matizaciji, a koja 
je u posjedu našeg 
magazina, pred-

viđeno je da Gradska 
uprava zapošljava 987 
radnika, za razliku od 
aktuelne, koja potiče još 
iz proljeća 2017. godi-
ne, sa početka mandata 
bivšeg gradonačelnika 
Igora Radojičića. Dosko-
rašnjom sistematizaci-
jom, predviđeno je bilo 
917 radnih mjesta, s tim 
da je na platnom spisku 
Gradske uprave bilo njih 
(oko) 780.

Prema tvrdnjama 
pravnih stručnjaka, nova 
organizacija rada Grad-
ske uprave je u potpunoj 
suprotnosti sa još uvijek 
aktuelnim Zakonom o 
lokalnoj upravi i samo-
upravi, koji predviđa da 

„jedan grad na 1.000 sta-
novnika može imati naj-
više tri 
radni-
ka lo-
kalne 
upra -
v e “ . 

Stanivuković opet vara narod 
Sakrio ključni dokument!

Stara i nova organizacija u BROJEVIMA:

RADOJIČIĆEVA: STANIVUKOVIĆEVA:

36 stručnih savjetnika 48 stručnih savjetnika
43 koordinatora 51 koordinator
33 šefa odsjeka 35 šefova odsjeka

Sveukupno: 917 Sveukupno: 987

SKANDALOZNO! 

AFERA
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Nakon što je banjalučkoj starleti Božani Vujinović nedavno zapaljen luksuzni automobil, javnost je ostala šokirana 
basnoslovnim ciframa koje zarađuju pojedinci i to samo zahvaljujući brojnim klikovima na društvenim mrežama. 
Influenserima, starletama, a neki ih zovu i sponzorušama, skupe stvari i lagodan život „omogućili” su, kod nas, na 
hiljade, a u svijetu su to milioni pratilaca na internet stranicama.
Među njima ima i onih čiji „posao”  graniči sa elitnom prostitucijom. Iako ne postoje informacije čime se pojedine 
djevojke, sa kubicima silikona ili „vrelim” fotografijama, tačno bave - one  dobro znaju da im svaki lajk ili klik donosi 
novac. Zbog toga su spremne na sve. 
I na našim prostorima ima djevojaka koje su ušle u „arenu žestoke borbe“ za svaki lajk. 
Šest najpoznatijih Banjalučanki na društevnoj mreži Instagram „prešle su igricu“ i uz pomoć muzičkih takmičenja, 
rijaliti programa i na samo njima znane načine - došle su do desetina pa i stotine hiljada pratilaca.

Krenimo redom:

  

SEKSI FOTKE
„prvih dama“ Instagrama
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1. IVANA CVIKIĆ 

Ovu dvadesetdvogodišnjakinju na Istagramu prati čak 306.000 ljudi.
Rođena je u Banjaluci, ali živi u Laktašima. Od malih nogu zanima se za muziku. U tinejdžerskim danima se bavila plivanjem, da 
bi kasnije trenirala i kik boks. Voli brzu vožnju, motore i adrenalin. Slavu na mrežama postigla je pojavljujući se na muzičkom 
takmičenju „Zvezde Granda“. Nije pobijedila glasom, ali jeste stasom. Tako je 2020. godine ponijela titulu najljepše takmičarke 
„Zvezde Granda“, što joj je donijelo regionalnu titulu napoznatije banjalučanke na Instagramu. Iza sebe nema afera. Ne puni 
stupce žute štampe. Ne krije momka, a za sebe kaže „da je imala problema, jer je u maloj sredini, poput Laktaša, i da ne razumiju 
njen životni put i profesiju“.

Najpoznatije Banjalučanke
na društvenim mrežama

DUŠMANI DUŠU NEMAJU

Za nepovjerovati, ali Božana Vuji-

nović nije među prvih šest banja-

lučkih starleta po broju pratilaca. 

Nju na Instagramu, trenutno, 

prati oko 57.000 ljudi. Nakon što 

je opet dospjela u žižu javnosti 

-zaključala je Instagram profil. 

Jedna je od onih za koju se priča 

da ima bogate sponzore, nekoliko 

stanova u Banjaluci i Beogradu. 

Kad joj je zapaljen automobil, 

dušmanima je poručila bahato: 

"Ne možete da zapalite automo-

bila koliko ih ja mogu kupiti". U 

Banjaluci se prepričava i nedavni 

događaj kada je fatalna „božan-

stvena" za rođendan, od nepo-

znatog Rusa, dobila 1001 ružu. 

FAKTOR  broj 23, 25. novembar 2021. godineAKTUELNO
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      2.  BOJANA STOJKOVIĆ 
Reklo bi se - tipična banjalučka starleta, inače porijeklom im Srpca. Na Instagramu je prati 190.000 ljudi. U opisu profila navodi 
da radi reklamiranje i održavanje profila. 
Moto joj je „Kako zračiš tako i privlačiš". Bojana je zaštitno lice pojedinih brendova. Široj javnosti postaje poznata kao učesnica 
rijalitija „Parovi“, nakon čega dobija epitet seks bombe. U medijima se pojavila zbog  skandala gdje je ovdašnje vlasnike ugo-
stiteljskih lokala optuživala da joj nisu platili reklamiranje. „Izbacuje” golišave fotografije, a istovremeno u opisima često svoje 
pratioce „obrazuje mudrostima“, izrekama i citatima. Na Instagramu pokušava „progurati“ i svog psa, ali za sada bezuspješno. 
Pas Star Megy za sada ima samo 400 pratilaca i očigledno nije tako seksi kao gazdarica. Pas ima i svoj jutjub kanal!

      3.  IVANA VIDIĆ
Malo šta se o njoj zna osim da je rođena u Banjaluci. Živi na relaciji Banjaluka–Beograd. Na Instagram profilu stoji da je diplo-
mirani medicinsko–laboratorijski inženjer. Na nekim drugim profilima piše da radi na UKC-u u Banjaluci, ali to ne možemo sa 
sigurnošću tvrditi. Izvjesno je da na Instagramu ima 129.000 pratilaca. Očigledno je da su joj hobiji skijanje, karting i adrenalin-
ska vožnja,  ali ipak najvažnije voli obilaske prestižnih banjalučkih lokala.

      4.  IVANA MACANOVIĆ 
Atletičarka iz Banjaluke. Nekadašnja juniorska reprezentativka BiH. Slavu na Instagramu 
je stekla kada ju je počeo pratiti slavni fudbaler Kristijano Ronaldo. Bila je među par 
desetina onih koje je on pratio na ovoj mreži. Mediji su čak pisali da su se njih dvoje i 
upoznalli u Zagrebu. Danas je fitnes trener, kažu srećno udata. Ima i više nego zavidnih 
125.000 pratilaca. Ronaldo je pomogao da se Macanovićeva „vine u zvijezde društevnih 
mreža“. Zarađuje pristojan novac reklamirajući razne proizvode.

      5.  JANKA I MILICA BUDIMIR
Sestre Milica i Janka Budimir rođene su u Sanskom Mostu. Danas jedna živi u Banjaluci, 
druga u Beogradu. Bave se istim poslom. Obe su fitnes treneri. Imaju vlastiti biznis i za 
sebe kažu da su privrednice. U njihovom vlasništvu je nekoliko fitnes klubova u glavnim 
gradovima Srpske i Srbije. Janka živi u Beogradu i ima 123.000 pratilaca na Instagramu. 
Milica je u Banjaluci i na mrežama je prati nešto više od 84.000 ljudi. Dva odvojena pro-
fila, isto zanimanje i mnogo fotografija.  

      6.  MARIJANA BAJUNOVIĆ
Još 2017.godine imala je najpopularniji IG profil tada, sa nevjerovatnih 40.000 pratilaca. Bavi se manekenstvom. 
Pojavljuje se u muzičkim spotovima. Svoje atribute pokazuje otvoreno pa danas ima 66.700 pratilaca. Ako je suditi 
po fotografijama, Marija živi na relaciji Banjaluka-Grac- Minhen.

SVE JE NA PRODAJU!
Svakako ćemo nastaviti sa top 
listom najpoznatijih banjaluč-
kih starleta i influensera. Neki 
od njih su razvili ozbiljan posao 
zahvaljujući popularnosti na 
mrežama. 
Drugi zarađuju desetine hiljada 
maraka mjesečno, jer imaju broj-
ne pratioce, reklamiraju proi-
zvode i kompanije. Instagram je 
samo jedna od društvenih mreža 
koja donosi bogatstvo i slavu. 
Zauzvrat se mora žrtvovati  pri-
vatnost i intima. Očigledno je tač-
na ona stara da je sve na prodaju 
i da sve ima svoju cijenu!
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ni u jednom zvaničnom 
aktu Republike Srpske. 
Takođe, nisu jasno defi-
nisani ciljevi koji se žele 
postići, kao ni pokaza-
telji za praćenje njihove 
uspješnosti. 

Ekonomska kriza, 
nesigurna budućnost, 
loši stambeni uslove i 
izostanak finansijske 
pomoći države, su neki 
od faktora koji, prema 
mišljenju žena, utiču 
na rađanje djece. Kao 
mjeru koja bi podstakla 
rađanje, naročito ističu 
dječiji dodatak, kao uni-
verzalno pravo koji bi 
se povećavalo sa redom 
rođenja djece. Tu su i 
zapošljavanje članova 
porodica sa više djece, 
fleksibilno radno vrije-
me, rješavanje stambe-
nog pitanja višečlanih 
domaćinstava i nacio-
nalna penzija za majke 
troje i više djece. Prema 
iskustvima država čija 
je pronatalitetna politika 
postigla željeni uspjeh, 
dječiji dodatak se sma-
tra jednom od najvažni-
jih materijalnih davanja 
za podršku roditeljstvu 
i podsticanje rađanja. U 
Republici Srpskoj, me-
đutim, dječiji dodatak, 
u obliku u kojem se pri-
mjenjuje, nije definisan 
u stimulativnom obli-
ku, već isključivo kao 
socijalna pomoć zbog 
prihodovnih i imovin-
skih cenzusa za njegovo 
ostvarivanje.

Broj mjera veći, a kori-
snika sve manje

U posmatranom če-
tvorogodišnjem periodu 
povećan je broj mjera 
pronatalitetnog karakte-
ra i povećana su finan-
sijska sredstava za nji-
hovu realizaciju. Samo 
u 2020. godini izdvoje-
no je 202 miliona KM. 
Istovremeno, došlo je 
do smanjenje broja ko-

Od 2002. do 
2020. godine 
Republika Srp-
ska izgubila je 

oko 75.000 stanovnika, 
samo po osnovu prirod-
nog priraštaja. U 2018. 
godini, od 63 grada i 
opštine, samo Banjaluka 
i Istočno Sarajevo imali 
su pozitivan priraštaj. 
Porazno je da u 2019. i 
u 2020. nije zabilježen 
ni u jendoj lokalnoj za-
jednici.

Stručnjaci iz ove 
oblasti upozoravaju da 
društva suočena sa du-
gotrajnom stopom uku-
pnog fertiliteta ispod 1,5 
upadaju u zamku iz koje 
nema izlaza. Tačnije, po-
stoji dugoročna opasnost 
za demografski opstanak 
takvog društva. U Repu-
bllici Srpskoj je ta stopa, 
posljednjih skoro dvade-
set godina, uz manja od-
stupanja, oko 1,3. To je 
ispod stope od 2,1 djete-
ta po ženi, koja omogu-
ćava prostu reprodukci-
ju. Ono što zabrinjava 
je da sve projekcije bu-
dućeg demografskog ra-
zvoja Republike Srpske 
ukazuju na pogoršanje 
nepovoljnih tendencija.

Vlada Republike Srp-
ske označila je „demo-
grafsku obnovu Repu-
blike Srpske“, kao jedan 
od najvažnijih dugoroč-
nih nacionalnih i politič-
kih ciljeva i prioriteta. U 
Republici Srpskoj je tre-
nutno u primjeni 30 mje-
ra koje imaju direktan ili 
indirektan pronatalitet-
ni karakter iz različitih 
oblasti. Odvijaju se u 
oblastima zaštite djece, 
roditelja i porodice, ob-
razovanja, rada i radnih 
odnosa, zdravstvene i 
socijalne zaštite, podrš-
ke ruralnom razvoju, 
kreditne i poreske poli-
tike. U izvještaju Glavne 
službe za reviziju javnog 
sektora navode da mje-
re nisu sistematizovane 

Godinama unazad, Republika Srpska se suočava sa negativnim prirodnim 
priraštajem. Svake godine više ljudi umire, nego što se rodi. Taj trend do-
stigao je vrhunac 2020. godine, kada je zabilježen najmanji broj rođene 
djece i najviše umrlih lica od nastanka Republike Srpske. Istovremeno, za 
pronatalitetne mjere izdvojeno je, samo u periodu 2016-2020. godine 940 
miliona KM. Očigledno je, a to je pokazala i revizija učinka ovih mjera, 
koju je uradila Glavna služba za reviziju javnog sektora RS, da one nisu 
dale očekivane rezultate.

risnika prava, sa oko 
479.000 u 2016. na oko 
445.000 u 2020. godini. 
Iako se brojnim mjera-
ma, godinama, borimo 
sa negativnim prirodnim 
priraštajem, dosadašnje 
aktivnosti nisu dale go-
tovo nikakve rezultate, 
navodi demograf  Ste-
vo Pašalić u svom radu 
„Recentna demografska 
kretanja – koliko djece 
treba Republici Srp-
skoj“? Za negativni pri-
rodni priraštaj niko nije 
kriv, već je on produkt 
civilizacijskog napretka. 
Zato nema brzih rješe-
nja. Nove mjere mogu 
da povećaju natalitet, 
ali se ne može očekiva-
ti značajan porast broja 
djece, navodi Pašalić. 
On posebno naglašava 
da finansijski podsticaji 
nemaju dugoročan efe-
kat. Kao primjer, navo-
di Njemačku, Austriju 
i Švajcarsku koje imaju 
velike finansijske pod-
sticaje za porodice i dje-
cu, ali i dalje nizak pri-

BIJELA KUGA: 
SRBI NESTAJU KAO NAROD!

„NEDOSTAJE” NAM VIŠE OD 7000 DJECE 

Prema statističkim podacima, Republici 

Srpskoj nedostaje oko 7200 djece ili 43%, 

za zamjenu generacija na godišnjem 

nivou. Stevo Pašalić je izračunao da je 

taj broj, na godišnjem nivou, 7435 djece, 

kako bi sljedeća generacija bila iste broj-

nosti kao sadašnja. 
Sugeriše da bi najviše trebalo stimulisati 

rođenje prvog i trećeg djeteta. To rješenje 

prisutno je i u Srbiji, gdje su najavljeni 

podsticaji za rađanje prvog djeteta u izno-

su od 5.000 evra.

Po
ro

dil
išt

e  
FO

TO
: B

HR
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U Republici Srpskoj, prema popisu stanovništva iz 
2013. godine, živjelo je milion i 170 hiljada stanov-
nika. Prema procjenama Zavoda za statistiku RS, 
u Republici Srpskoj je, u 2020. godini, živjelo oko 
milion i 136 hiljada stanovnika.

NIJE SVE U PARAMA!

Za realizaciju mjera koje imaju pronatalitetni 
karakter u periodu 2016-2020. godine je izdvojeno 
oko 940 miliona KM. Od toga je oko 80% finansi-
rano iz sredstava prikupljenih u sistemu obaveznih 
doprinosa. Međutim, revizori upozoravaju da nije 
dovoljno pažnje posvećeno mjerema nefinan-
sijskog karaktera. Ipak, mjere su dale određene 
rezultate - zaustavljen je pad i stabilizovan broj 
živorođene djece, koji se kretao između 9000 i 
9500 na godišnjem nivou. 

!

NEŠTO NE
RADIMO
KAKO TREBA

  

rodni priraštaj. Važnije 
je da su majke pozitivno 
diskriminisane, da je tr-
žište rada dostupno že-
nama, da žene ne moraju 
da biraju između posla 
i porodice. Takve mje-

re, kakve su primjenile 
skandinavske zemlje i 
Francuska, daju rezulta-
te – smatra Pašalić.

N.V.
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Velika su očeki-
vanja na njego-
vim plećima. A, 
objektivno, ne-

jakim. Tako trenutno u 
močvari Bliskoistočnog 
Sarajeva i on samo kupu-
je vrijeme. Treba vreme-
na i njemu, i propagandi 
koja ga je najavila kao 
„Boga Iz Mašine“ u sta-
rogrčkoj drami, da lakše 
podnesu istinu. Od ra-
zjarenog bika sa šiljkom 
na uglačanom pruskom 
šljemu, koji će čvrstom 
rukom i germanskim pe-
digreom disciplinovati 
Srbe, u praksi imamo au-
toritet manji i od Klovna 
Valentina. A to je baš teš-
ko postići!

Šmit fon Obercen, na 
polju komunikacije sa 
Srbima, sam sebi odma-
že jer dosljedno, prepisi-
vački, nastavlja antisrp-
sku politiku prethodnika. 
Za sve je kriva Republi-
ka Srpska, a rješenje sva-
ke krize njeno što veće 
razvlašćivanje. Bla, bla. 
CNN. 1992... To stvara 
dojam da mu uopšte nije 
do objektivne stvarnosti. 
Pošto do komunikacije 
nije sigurno.

Politička situacija na-
kon „blokade institucija“ 
i „srpskog jedinstva“, 
što su sintagme ovdje 
namjerno stavljene pod 
navodnike, pretvorila se 
u mučno iščekivanje na-
mještenog ekscesa. A taj 
neki pokušaj primjene 
Bonskih ovlasti ili dje-
limičnog nasilja, sasvim 
sigurno neće inicirati 
Srbi.

Jednako kao što je li-
cemjerna politika Zapa-
da i njihovih proksija sa 
Baščaršije, neshvatljivo 
je sramotno improvizo-
vanje i opštesrpski pasiv-
no trpljenje najgnusnijih 
uvreda i prijetnji. Taj 
nivo mazohističke išča-
šenosti u javnom pro-
storu, može se porediti 
samo sa psihologijom 

onih Srba koji su se oda-
zvali razgovoru sa „no-
vim vlastima“ Nezavisne 
Države Hrvatske. Pa su 
poslije, isto tako mirno, u 
redu po dvoje i ruku po-
vezanih žicom, čekali da 
im malj razmrska glavu i 
bace ih u jamu.

Smiješan bi bio nivo 
kreiranja paralelne stvar-
nosti iz Efbiha, da nije u 
pitanju ozbiljan propa-
gandni narativ, po kojem 
će Republika Srpska po-
četi rat. I to tako što će 
oni iz Sarajeva prvi uzeti 
naoružanje, napuniti ga, 
repetirati, nanijeti na cilj 
i zapucati. Zašto? Bili su 
primorani! I to se onda 
ponavlja.

Pa da ponovimo: U 
Sarajevu se neprestano 
emituju javni pozivi za 
neophodnost ubijanja u 
Banjoj Luci, jer Repu-
blika Srpska glasanjem 
u Narodnoj skupštini 
ne namjerava više uče-
stvovati u namještenoj 

utakmici u kojoj sudi ne-
legalan i neustavan tzv. 
Ustavni sud BiH. Vašim 
ubistvom se, zapravo, 
brane!

I niko, decenijama, 
ništa ne uradi da se od-
vrati ta agresija. Šta je 
odgovor srpske politike i 
medija u bezbjednosnom 
smislu? Ministar unu-
trašnjih poslova RS, Dra-
gan Lukač, odašilje dir-
ljive hipi poruke o tome 
kako bi „neki političari 
da šalju tuđu djecu u rat, 
kao što su slali njegovu 
generaciju“; a srpski član 
u Predsjedništvu BiH 
kontrastira na jednu od 
najčuvenijih izjava Ali-
je Izetbegovića: „Nisam 
spreman da žrtvujem mir 
nizašta“.

Tako izgleda rat-
nohuškačka retorika iz 
Banje Luke, koja samo 
hrabri agresivnost rat-
nih huškača. U isto vri-
jeme, potomak rahmetli 
Alije obilazi dijasporu 

po Evropi, 
te javno ob-
znanjuje da je 
dogovarao da glasaju 
u Srpskoj, ali za „pro-
bosanske stranke“. Od 
revolucionarnih noviteta 
imamo učenje kako su 
svi u Bosni, prije 500 
godina, bili isti narod. Za 
razliku od dosadašnjeg 
viđenja, u kojoj je flaša 
bila poluprazna, te nika-
ko nijesu poturice, odno-
sno Srbi koji su prešli na 
islam, nego su oduvijek 
poseban narod; sada smo 
stigli do polupune iden-
titetske boce, pa smo svi 
bili Dobri Bošnjani, a 
neki se odvojili u Srbe i 
Hrvate.

Ovaj scenario može 
imati smisla, ako Bakir 
i društvo priznaju da su 
evoluirali iz „Dobrih 
Bošnjana“ u „Zle Boš-
njane“. Hegemonistička 
politika nasilnog uni-
tarizma je glavno zlo u 
Dejtonskoj Dolini Plača i 

Bakir IZETBEGOVIĆ FOTO:Hajat tv

Autor kolumne: Дани(ј)ел СИМИЋ

t o 

n e m a 
veze sa trenutnim 

političkim vođstvom u 
Srpskoj. Sarajevu nije, 
i naprosto nikad neće 
valjati bilo ko iz Banje 
Luke. To je problem koji 
ostaje.

Ta politika nema pra-
vične i razumne odgovo-
re o budućnosti, pa zato 
bježi u prošlost. Davnu, 
na ivici bajke. A istorija 
i logika nas uče da se ne 
mogu kao suverenisti 
predstavljati oni koji su 
uvijek bili na strani tuđi-
na i okupatora. Oni koji 
ljube ruku novom Joha-
nu od Vildeshauzena, za-
lažući se da stranac odlu-
čuje u našoj kući, nikad 
nijesu, niti će ikada biti 
patriote.

Svaki pravi rodoljub, 
kojeg god zakona i vjere 
bio, danas se zalaže za 
protjerivanje OHR.

Izetbegovići na 
poklonjenju Johanu 

od Vildeshauzena
Godine 1234. papa Grgur IX postavlja katoličkog njemačkog biskupa, izvjesnog Johana od 
Vildeshauzena na čelo crkve u Bosni. Namjesto dotadašnjeg, domaćeg, optuženog za jeres. 
Vrlo brzo, nakon krstaških ratova koje je po naređenju Vatikana vodila Ugarska u Bosni, 
Nijemac moli papu da ga razriješi dužnosti. Zanimljivo za paralelu sa Šmitom iz današnjice, 
jeste i što mu je odgovoreno da davanje „otkaza“ ne dolazi u obzir.
Slične instrukcije, vjerovatno, dobija od zemalja NATO postavljeni kancelar OHR u Saraj-
stanu. Poznat i kao Građanin Šmit. Trenutno, najveća prijetnja miru i ljudskim pravima u 
Evropi. Kako on lično, tako još i više ustanova koju predstavlja.
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FAKTOR: Iako ste bili 
među najboljim učenici-
ma, odlazak na fakultet 
bio je upitan? 

STEVIĆ: Sjećam se 
pitanja profesora iz sred-
nje škole - šta želimo 
postati u životu? Moj od-
govor je bio skroman, ali 
precizan. „Želim da za-
vršim fakultet i da osnu-
jem porodicu“. Međutim, 
upravo upis na fakultet je 
bio upitan, jer nije bilo 
dovoljno sredstava za fi-
nansiranje mojih studija. 
Primanja nisu bila velika, 
jedno zaposleno u poro-
dici, mlađi brat na prela-
zu iz osnovne u srednju 
školu... Tokom ljetnjih 
raspusta sam zarađivao 
kako bih kupio patike ili 
druge stavke, a kada sam 
završio srednju školu, po-
čeo sam raditi u stolarskoj 
radionici. Na jedan način 
pomirio sam se sa trenut-
nim stanjem, da neću na-
staviti svoje školovanje i 
obrazovanje.  

FAKTOR: Koliko je maj-
ka bila zaslužna da upi-
šete fakultet?

STEVIĆ: Majka je, 

uz Božiju pomoć, bila 
prekretnica mog životnog 
puta, zahvaljujući kojem 
sam i došao do sadaš-
njih ovakvih rezultata, 
praćenih priznanjima na 
međunarodnom nivou. 
Jednoga dana, samo mi je 
saopštila da ću ići na fa-
kultet i da se spremim na 
put za Doboj gdje trebam 
nastaviti svoje obrazo-
vanje, s obzirom da sam 
završio Srednju saobra-
ćajnu školu. Ostatak je 
posebna priča.

FAKTOR: Dobrim dije-
lom ste i sami finansi-
rali svoje studije?

STEVIĆ: Igrao sam 
fudbal od malih nogu. 
Dolaskom u Doboj, po-
čeo sam igrati za „Želje-
zničar“, kako bih imao 
određeni džeparac. Pret-
hodno sam dobio licen-
cu za fudbalskog sudiju 
pa sam jedno vrijeme 
dijelio i pravdu na fud-
balskim terenima, što je 
bio dodatni priliv novča-
nih sredstava. Stanovao 
sam u jednoj sobi u pri-
zemlju kuće. S obzirom 

„NAŠE RUKE, VAŠA AMBALAŽA”

STEVIĆ: Znao sam angažovati i druge studente da 
rade sa mnom, jer bilo je u nekim momentima i 
previše posla. Tako je kroz šalu nastala i priča o „firmi 
Multikop“ sa svojim sloganom: „U cijepanju drva, 
firma smo prva. Nije šala, za tili čas kopanje kana-
la. Krčenje, betonaža. Naše ruke - vaša ambalaža“. 
Jednostavno, život je pun prepreka i izazova koji se 
uz vjeru mogu prebroditi, jer Bog nam u određenim 
momentima šalje ljude koji nam mogu biti od pomo-
ći, a u određenim ljude koji nam baš ne donose neko 
dobro, ali koji bi trebalo da nam posluže kao lekcija. 
U svakom slučaju, iz svake situacije možemo izvući 
pouku i naučiti kako dalje kroz život.

DIJELITI ZNANJE

STEVIĆ: Trenutni cilj mi je da se nađem među prvih 
100 hiljada istraživača, što smatram da nije daleko. 
Takođe, namjeravam da nastavim sa istraživanjem 
i publikovanjem na istom ili višem nivou, da nasta-
vim izvoditi kvalitetne kadrove koji brzo nađu svoje 
mjesto na tržištu rada, da se usavršavam i da dijelim 
svoje znanje sa svima koji žele da uče, jer kao što Ari-
stotel kaže „Korjeni učenja su gorki, a plodovi slatki“. 

da je uvijek bilo poslova 
oko nje, često sam u pot-
punosti odrađivao kiriju. 
Kada su komšije vidjele 
koliko sam vrijedan, po-
zvali bi me da iscijepam 
drva, iskopam kanal i 
slično. Ubrzo zatim sam 
prešao u FK „Trebava“ 
Osječani, gdje sam i da-
nas. Pročulo se o nekom 
mladiću iz Zvornika koji 
je vrijedan, želi da radi, 
ne bira poslove, studira u 
Doboju, tako da sam če-
sto imao pozive, upravo 
iz Osječana, da obavim 
određeni fizički posao. 
Tako sam vremenom ra-
dio i sa određenim građe-
vinskim grupama, kada 
sam god mogao uskladiti 
sa obavezama na fakulte-
tu i to na teritoriji čitave 
tada opštine, a sada Grada 
Doboja. 

FAKTOR: Uz sve to, 
kako ste uspjeli uskla-
diti učenje, a zatim i 
naučni rad?

STEVIĆ: Da bi se 
ostvarili ovakvi rezultati i 
uspjesi, potrebna je kom-
binacija rada, upornosti, 

marljivosti, žrtve i dar 
od Boga. Takođe, dužni 
smo da te darove kori-
stimo i na način da budu 
na korist drugima, da 
dajemo, jer kao što sveti 

Docent na Saobraćajnom fakultetu u Doboju Željko Stević rangiran je među prvih deset 
naučnika u BiH i dva posto najboljih svjetskih istraživača Univerziteta Stanford za 2020. 
godinu. Za taj uspjeh zaslužan je ogroman rad i veliki broj samostalnih naučnih radova. 
Do sada ih je objavio oko 150, od kojih 58 na SCI listi i šest po pozivu na međunarod-
nom naučnom skupu. Za njegov profesionalni rad već se daleko čulo, pa za Faktor, ovaj 
mladi učenjak se prisjeća kako je još kao dječak znao šta mu je cilj u životu. „Dnevnica-
ma” od fizičkih poslova, tokom ljetih raspusta, dopunjavao je kućni budžet. 
Iako mu je djetinjstvo bilo teško, Stević se i danas  nekih stvari rado sjeti. Dijelio je 
i pravdu, ali onu fudbalsku. Navika za konstantnim radom, saradnja sa kvalitetnim 
ljudima, talenat da se neke stvari mogu i relativno brzo završiti, zaslužni su za njegov 
uspjeh koji je prešao granice Srpske.

Od cijepanja
drva do

priznanja na
međunarodnom nivou

Jefrem Sirin kaže „Neka 
tvoja ruka ne bude ispru-
žena radi uzimanja, već 
neka radije bude ispruže-
na radi davanja“.   E.F.M.

NAUČNIK IZ REPUBLIKE SRPSKE
MEĐU NAJBOLJIM SVJETSKIM

ISTRAŽIVAČIMA

Željko STEVIĆ sa porodicom
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je bio premalen i sa pre-
više lakim naoružanjem. 
Drugo, podrška NATO-a 
i UNPROFOR-a je bila, 
u najboljem slučaju, loša. 
General Bernar Žanvije, 
komandant francuskih 
i mirovnih snaga, bio je 
u BiH u vrijeme vojne 
akcije u Srebrenici i oko 
nje. „Konstantno i meto-
dično je odbijao da odo-
bri vazdušne napade NA-
TO-a na položaje Vojske 
Republike Srpske, jer je 
nepopustljivo vjerovao 
da general-potpukovnik 
Ratko Mladić i srpske 
vojne vođe nisu namje-
ravali da osvoje čitavu 
enklavu. Takođe,  sma-
trao je da Mladić traži na-
čin da se to pitanje riješi 
mirnim putem. Žanvije je 
smatrao da, u najgorem 
slučaju, Vojska Republi-
ke Srpske namjerava da 
uspostavi kontrolu samo 
nad glavnim putem južno 
od Srebrenice, a to nije 
zahtijevalo vazdušne na-
pade NATO-a. Nijedan 
od glavnih savezničkih 
NATO partnera nije vr-
šio pritisak na Žanvijea 
da se predomisli. Shod-
no tome, Žanvije lično, 
kao i Vašington, London, 
Pariz, Hag, Berlin itd., sa-
učesnici su u razvoju do-
gađaja u Srebrenici u julu 
1995. godine”, navodi se 
u izvještaju. 

Naglašava se i to da 
obavještajni oficiri nisu 
uspjeli da pruže tačne, 
pravovremene i korisne 
informacije vojnom i 
civilnom rukovodstvu. 
Iako su CIA i MI-6 iz-
vještavali o etničkom či-
šćenju koje su činile sve 
strane, mnoge obavještaj-
ne organizacije  i kreatori 
politike, rutinski su pred-
viđale čišćenje Srba na te-
ritorijama pod kontrolom 
Muslimana, naglašava 
se u Izvještaju Komisije 
za istraživanje strada-
nja svih naroda u sre-
breničkoj regiji       A.J.

kako bi se garantovala 
bezbjednost, čak i pod 
pretpostavkom da se sve 
strane pridržavaju dogo-
vora. Još veća sila bila bi 
potrebna u slučaju opšteg 
nepridržavanja.... Musli-
manski tvrdolinijaši go-
tovo sigurno bi pokušali 
da pokrenu vojne akcije 
iz sigurnih utočišta pro-
tiv srpskih položaja van 
zone.... Uspostavljanje 
sigurnih utočišta ugrozilo 
bi operacije humanitarne 
pomoći u Bosni, koje za-
vise od dobre volje Srba”, 
upozoreno je u izvještaju 
CIA-e. Ispostavilo se da 
je ovo upozorenje CIA-e 
bilo proročko. 

U najkritičnijem tre-
nutku za istočnu zaštićenu 
zonu, holandski bataljon 
vojske  Dačbat (Dutch-
bat), koji se sastojao od 
oko 450 pripadnika, bio 
je raspoređen u četiri uza-
stopna razmještaja trupa 
(Dačbat I, II, III i IV). 
Prema mandatu Ujedi-
njenih nacija, kao dio Za-
štitnih snaga Ujedinjenih 
nacija (UNPROFOR), 
bili su naoružani samo 
ručnim naoružanjem, mi-
traljezima i imali su dva 
ručna raketna bacača. 
Pod zaštitom Dačbata i 
UNPROFOR-a, Ujedi-
njene nacije su predložile 
evakuaciju oko 15.000 
uglavnom Muslimana iz 
Srebrenice i okoline, ali 
muslimanske vlasti su se 
usprotivile tom potezu. 
Ozbiljni problemi su se, 
gotovo odmah, pojavili u 
pogledu istočnih sigurnih 
područja. U suštini, glav-
ne komponente (ljudi, 
institucije, obavještajni 
podaci i politika) su se 
spojile na način koji je 
gotovo garantovao neu-
spjeh. 

U izvještaju Komisije 
za istraživanje stradanja 
svih naroda u srebre-
ničkoj regiji navode se 
tri razloga za pomenuti 
neuspjeh. Prvo, Dačbat 

SAKRIVALI PODATKE

Previše organizacija je bilo angažovano za prikupljanje obavještajnih podataka 
i analiziranje informacija: UNPROFOR, posmatrači Zajedničke komisije koji 
su pratili Dačbat; Visoki komesar Ujedinjenih nacija za izbjeglice (UNHCR), 
Doktori bez granica (MSF), vojska Muslimana (takozvana ARBiH), Vojna jedi-
nica u Tuzli, sektor sjeveroistok (SSI), Komanda Bosne i Hercegovine (BHK) u 
Sarajevu, Sjedište UN-a u Zagrebu, Sjedište UN-a u Njujorku, holandska Vojna 
obavještajna služba (VOS), Američki zajednički centar za analizu u Molsvortu u 
Engleskoj i razne državne obavještajne službe, uključujući CIA-u u Vašingtonu 
i na terenu u BiH. Koordinacija među svim ovim navedenim organizacijama  
uopšte nije postojala. Organizacije bi „sjedile“ na obavještajnim podacima, ili 
bi ih namjerno sakrivale od drugih agencija. Ponekad su obavještajni podaci 
bili „poslati“ kolegama iz drugih obavještajnih organizacija, a da ti podaci 
nikad nisu stigli do odgovarajućih kreatora politike. Bilo je i slučajeva da krea-
tori politike jednostavno ne bi postupali po obavještajnim podacima. Ne bi im 
vjerovali, ili bi tvrdili da je to u suprotnosti sa tekućom politikom

„NEVAŽNI CILJEVI”

Još jedan problem sa obavještajnim podacima je bio među samim profesi-
onalcima koju su prikupljali ove podatke. Posao prikupljanja obavještajnih 
podataka može otežati nekoliko problema. Obavještajci često ne uzimaju u 
obzir „neželjene posljedice“ ili „neočekivane rezultate“. Takođe, oni mogu biti 
žrtve „inercijalnog razmišljanja“ - mišljenja koje prati tok svijesti i koje stvarni 
događaji ne mogu poljuljati. Na obavještajne službenike može uticati „kognitiv-
na disonanca“ prilikom koje se oni uvjere u nešto uprkos dokazima koji ukazuju 
na suprotno. Na njihovo razmišljanje i analizu može uticati problem „dječaka 
koji je vikao: Vuk“, gdje oni često obavještavaju o nečemu što se nikada ne 
dogodi. Problem je u tome što se često, na kraju, ostvari ono što su predviđali, 
ili o čemu su pisali, a niko u to ne povjeruje. Obavještajni podaci u vezi sa ratom 
u BiH, uključujući Srebrenicu, patili su od većine ovih problema. Oni su odba-
cili Srebrenicu i enklavu kao vojno nevažne ciljeve i bili su uvjereni da Mladić 
nije bio zainteresovan za napad na Srebrenicu. Mnogi obavještajci su takođe 
ignorisali operaciju Krivaja-95, trogodišnju opsadu Srebrenice od aprila 1992. 
do jula 1995. godine, odbijajući da tako veliki napor smatraju prethodnicom 
velike vojne akcije. Suština je da obavještajni podaci, uglavnom, nisu uspjeli da 
obave svoj posao kod glavnih sila, što je rezultiralo neuspjehom u politici koja je 
uspješno mogla da spriječi tragediju koja se desila u Srebrenici. 

U aprilu 1993. godi-
ne, Rezolucijom 
819 Savjeta bez-
bjenosti Ujedinje-

nih nacija, uspostavljena 
je zaštićena zona koja 
je obuhvatala Goražde, 
Žepu i Srebrenicu. Savjet 
bezbjednosti je u junu 
donio Rezoluciju 836, 
koja je „ovlastila mirov-
ne snage Ujedinjenih na-

cija da odvraćaju napade 
na zaštićene zone“, kao 
i države članice da „dje-
luju samostalno ili preko 
regionalnih organizaci-
ja... kako bi odgovorile 
na bombardovanje za-
štićenih zona. Koncept 
„zaštićenih zona“ (ili 
sigurnih utočišta) u „gru-
boj i urušenoj“ stvarnosti 
međunarodnih odnosa 

često djeluje bolje u te-
oriji nego u praksi. To je 
definitivno bilo tačno u 
pogledu zaštićene zone 
u istočnoj BiH. U teo-
riji je trebalo da istočna 
zaštićena zona razdvoji 
suprotstavljene srpske i 
muslimanske snage, ali i 
da zaštiti civilno stanov-
ništvo upotrebom snaga 
Ujedinjenih nacija povu-

čenih iz država članica. U 
martu 1993. godine, CIA 
je upozorila da će bez 
odgovarajuće i opsežne 
pripreme zaštićene zone, 
vjerovatno, propasti. Tre-
balo bi podsjetiti da su 
osim Srebrenice, Žepe i 
Goražda,  Tuzla, Bihać i 
Sarajevo bili proglašeni 
zaštićenim zonama. U 
svojim izvještajima, oba-

vještajci CIA-e su ukazi-
vali sljedeće:

„Nametanje sigurnih 
utočišta silom... naišlo bi 
na glasno protivljenje bo-
sanskih Srba i gotovo si-
gurno bi zahtijevalo veli-
ku intervenciju zapadnih 
sila.... Snage mnogo veće, 
od otprilike 7.500 vojnika 
UN, koji se sada nalaze 
u Bosni, bile bi potrebne 

U izvještaju Komisije za istraživanje stradanja svih naroda u srebreničkoj regiji na 1.106 stra-
nica navedeni su svi događaji koji su prethodili julu 1995. godine, među kojima i upozorenja 
pojedinih obavještajnih agencija. Precizno je navedeno na šta su posebno skretali pažnju 
obavještajci Sjedinjenih Američkih Država (CIA), kada su u pitanju „zaštićene zone”. Agenti 
CIA-e su alarmirali šefove tvrdeći da će „muslimanski tvrdolinijaši gotovo sigurno pokušati 
da pokrenu vojne akcije iz sigurnih utočišta protiv srpskih položaja van zone”, kao i da UN 
nema dovoljno svojih snaga da garantuju bezbjednost.

Ignorisana upozorenja:
NA ŠTA SU CIA i MI6
UKAZIVALI U SREBRENICI?

KAD ISTINA PROGOVORI:  Komisija za istraživanje stradanja
svih naroda u srebreničkoj regiji
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Godinama „operi-
še“ širom BiH, 
a zadnju krađu 
počinila je na po-

dručju Bijeljine. 
- Apelujemo na građa-

ne da, ukoliko primijete 
Sabahetu Džindo, o tome 
odmah obavijeste najbli-
žu Policijsku stanicu ili 
prijave na broj 122 - na-
veli su iz policije. Kako su 
pojasnili, sumnjiče je da 
je u proteklom vremen-
skom periodu krala nov-
čanike i torbice iz butika 
i prodavnica na području 
ovog grada. Prije par go-
dina, nakon jednog hapše-
nja obratila se medijima i 
ispričala zbog čega i kako 
krade.

- Nikad ne planiram 
da kradem i ne znam kad 
ću i hoću li stati s današ-
njim danom, ili ću sada 
ukrasti ovu čašu, ili mili-
on, ili marku. Nisam si-
gurna kad kažem da neću 
ukrasti, ali se suzdržavam 
da to ne uradim. U taš-
ni sam znala imati 5.000 
KM, a kradem čokoladu 
od šest maraka. Kažem 
sebi: „Nemoj, ženo, pusti 
tu čokoladu“, ali ne može. 
Govorim nemoj krasti, ali 
džaba – ispričala je tada 
Džindo, koja ima dijagno-
zu koja govori da ima pa-
tološki nagon za krađom 
(kleptomanija).

Kako kaže, nikada ne 
planira krađu pa se zbog 
toga nikada nije „ma-
skirala”, a često, kada je 
uhapse, vrati novac svo-
jim žrtvama. Ima svoje 
„metode” kako da priđe i 
opelješi žrtvu. I taj princip 
rada ove „kraljice džepa-
roša“ uvijek je isti. Ljuba-
zno razgovara sa žrtvom, 
a zatim iskoristi nepažnju 
i ukrade novac. 

Zbog svega ima pre-
sudu Osnovnog suda u 
Bijeljini i novčanu kaznu 
u iznosu od 4.500 KM. 
Opštinski sud Sarajevo 
izrekao je Sabaheti kaznu 
zatvora u trajanju od jed-

ne godine, a uslovno na 
dvije godine i šest mjese-
ci. Presudom Opštinskog 
suda Mostar, Džindo je 
„dobila” mjeru prisilnog 
smještaja u zdravstvenu 
ustanovu u trajanju od 
šest mjeseci, dok je Op-
štinski sud Zenica utvrdio 
da je krivično djelo izvr-
šila u stanju neuračunlji-
vosti. Protiv nje su u toku 
još mnogobrojni postupci 
zbog počinjenih krađa. 
Posljednju presudu izre-
kao joj je Osnovni sud u 
Banjaluci početkom ove 
godine, kada je osuđena 
na pet mjeseci zatvora, a 
izrečena joj je i bezbjed-
nosna mjera psihijatrij-
skog liječenja. Džindo 
je u potpunosti priznala 
krivicu za krađu novca 
koju je izvršila u septem-
bru prošle godine u centru 
Banjaluke. Olakšavajuća 
okolnost prilikom odmje-
ravanja visine zatvorske 
kazne bilo je to što je 
vratila sav novac Banja-
lučanki koju je prethodno 
opelješila. Džindo je tako 
priznala da je 2. septem-
bra prošle godine došla u 
jedan frizerski salon tra-
žeći termin za feniranje 
i broj telefona. Kada je 
vlasnica otvorila ladicu, 
kradljivica je iskoristila 
njen odlazak u toalet te 
je iz novčanika, koji je 
ranije „snimila”, ukrala 
2.350 KM. Nakon hap-
šenja, tokom boravka u 
pritvorskoj jedinici KPZ 
Banjaluka pokušala se 
ubiti, a tragediju su spri-
ječili zatvorski čuvari. Na 
osnovu ljekarskog nalaza 
i mišljenja sud je donio 
naredbu o premještanju 
pritvorenice na Sokolac. 
Međutim, ubrzo je nasta-
vila po starom. Kamere su 
je snimile u krađi 15. juna 
ove godine. Na snimcima 
koji su objavljeni vidljivo 
je  kako je Sabaheta u jed-
noj prodavnici, iskoristila 
nepažnju vlasnice i ukrala 
odjeću. I tako ukrug...P.H.

„Govorim sebi
nemoj, ženo,
pusti tu čokoladu! 
Nemoj krasti,
ali džaba!“
Gotovo da nema grada u BiH i regionu u kojem Saba-
heta Džindo nije barem jednom uhapšena i osuđena 
zbog krađa. Policija joj stavi lisice na ruke, ali ona 
uvijek nastavlja po starom. I ne bira! Uzima sve što 
joj dođe pod ruku. Ova poznata kradljivica ranije je 
pričala za medije da „jednostavno ne može odoljeti 
kada vidi novčanik ili torbicu i da ih mora ukrasti“.

Sabaheta Džindo FOTO: MUP RS

 „Kraljica džeparoša” Sabaheta Džindo:
Zvuči nevjerovat-

no, ali Republika 
Srpska od početka 
novembra nema 

direktora Civilne zaštite 
pa ni u mandatu vršioca 
dužnosti. Još je čudni-
je da je tokom poplava, 
početkom novembra, 
predstavljen kao neko 
u punom mandatu, a on 
to u stvari nije. Milan 
Novitović, kadar Ujedi-
njene Srpske, na tu po-
ziciju imenovan je još 
u decembru 2019. godi-
ne i do danas je mandat 
proveo u statusu vršioca 
dužnosti, a sve uz brojne 
kontroverze koje su ga 
pratile u tom periodu. 
Pravosnažno osuđivan 
na tri mjeseca uslovne 
kazne zbog krivičnog 
djela ugrožavanja bez-
bjednosti - eliminiše ga 
iz bilo kakve konkur-
sne procedure. Poznato 
je da su, zbog trajanja 
vanredne situacije u Re-
publici Srpskoj, mandati 
vršioca dužnosti trajali 
od marta do kraja maja 
2020. godine, ali ni po-
slije tog datuma nije se 
ništa promijenilo. Prema 
saznanjima Faktora, Mi-
lan Novitović više i ne 
želi da bude direktor Ci-

vilne zaštite pa je, kako 
tvrdi, zbog dobrih odno-
sa sa premijerom Rado-
vanom Viškovićem na-
umio da od koalicionih 
partnera zatraži mjesto 
prvog čovjeka „Puteva 
Republike Srpske“.

„Zadatak da sprove-
de tu kadrovsku kom-
binatoriku dobio je 
predsjednik Ujedinjene 
Srpske Nenad Stevan-
dić, te je na nekoliko 
sastanaka, imenovanje u 
Putevima, predstavljao 
kao pitanje od najveće 
važnosti„ kaže za Faktor 
izvor iz US.

Novitoviću se „zga-
dila“ Civilna zaštita i 
nakon brojnih prijava za 
nezakonito postupanje u 
vrijeme pandemije, ali i 
nakon brojnih tužbi rad-
nika, jer im nije dozvo-
ljavao korištenje godiš-
njeg odmora.

U posjedu Faktora je 
odluka Odbora državne 
uprave za žalbe kojom 
se Civilnoj zaštiti na-
laže da radnicima koji 
su se žalili na odluku o 
(ne)korištenju godišnjeg 
odbora isplate nadokna-
du u visini tri prosječne 
plate.              

Z.Š.

Novitović radnicima
nezakonito  uskratio

pravo na odmor

 

Nakon brojnih tužbi
stigle i prve presude
protiv direktora
Civilne zaštite

Dosadašnjem „prvom čovjeku“ Civilne zaštite kao da je dosadila funkcija pa je, očekujući 
moguće imenovanje u Putevima RS, prekršio brojne zakone na teret radnika braneći im 
zagarantovano pravo na odmor.

TERAPIJA NE POMAŽE

Nakon što je pokušala samoubistvo u pritvo-

ru, Sabaheta Džindo je od banjalučkog suda 

tražila da se liječi kako više ne bi krala. 

– Potrebno je da primam terapiju kako bih 

izbjegla da činim krivična djela i u budućno-

sti – rekla je ona. Očigledno je da se ni ovaj 

put nije izliječila, jer je i nakon ovog događa-

ja povezana sa  najmanje dvije krađe.

Milan NOVITOVIĆ FOTO: Srna
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FAKTOR: Da li je za isti-
nu dovoljna presuda?

LEČIĆ: U slučaju 
Danijele Štajnfeld, jer to 
je samo njen slučaj. Ja 
sam u njemu predviđen 
kao kolateralna šteta, 
zarad njenih ciljeva ve-
zanih za ostanak, uspjeh 
i afirmaciju u SAD-u. 
Nije pokrenut krivični 
postupak, tako da nema 
ni suda ni presude. Vo-
đen je samo predistraž-
ni postupak u kome je 
krivična prijava odba-
čena, ne u nedostatku 
dokaza, nego sa jasnim 
dokazima koje je poli-
cija i tužilastvo svojim 
temeljnim i analitičkim 
radom pribavila. Oni 
su ustanovili da se pri-
javljeno silovanje, od 
7. maja 2012. godine, 
nije ni moglo desiti jer 
sam ja u periodu, kada 
ona tvrdi da se to desi-
lo, tačno u to vrijeme 
igrao predstavu i bio sa 
svojom drugom bivšom 
suprugom Ninom u klu-
bu Sinema do 4 sata uju-
tro. I za jedan i za drugi 
događaj ima više od 25 
svjedoka. Znači, da po-
novim, nije ona mene 
optužila da sam ja nju 
nekada i negdje silovao, 
nego tačno i kad i gdje, 
vrijeme i mjesto. Moji 
advokati i ja nismo ima-
li uvid u izjave Danijele 
i njenog advokatskog 
zastupnika niti u izjave 
bilo koga. Znači, završ-
na odluka tužilaštva nije 
bazirana na mojoj izjavi, 
niti izjavi bilo koga dru-
gog, nego isključivo na 
izjavama Danijele Staj-
nfeld i obimnom istraži-
vanju policije. Ako bilo 
ko može, poslije ovako 
čvrstih dokaza, da i da-
lje rasteže ovu priču i laž 
podržava - sigurno nema 
dobre namjere ni prema 
meni, ali ni prema prav-
di, pravosuđu i državi. E 
tu se moramo, htjeli ne 
htjeli upitati - zašto? Za-

FAKTOR: Koliko Vas je 
čitava situacija o laž-
nim optužbama za si-
lovanje promijenila?

LEČIĆ: Da li sam se 
promijenio poslije sve-
ga?! Da pitam ja vas: 
kako biste se vi osjećali 
da Vas ovako „razapnu“ 
u javnosti samo zato što 
je neko pokazao prstom 
na vas, a ispostavi se da 
to nema nikakve veze sa 
istinom. Da se to dokaza-
no nikada nije ni desilo. 
Da je cijela priča izmi-
šljena i tendenciozno 
plasirana protiv vas kao 
čovjeka, kao muškarca, 
kao oca, kao biće! Šta 
je sa stresom i to sva-
kodnevnim više od pola 
godine? Šta je sa mojim 
osjećanjima prema mo-
joj kćerki Ani kojoj, ne 
daj Bože, neko nasilje 
može da se desi. Šta je sa 
mojim sinom koji može 
sutra da doživi istu takvu 
lažnu optužbu? Šta je sa 
mojim Lavom kome sve 
to treba objasniti kroz šta 
to njegov tata prolazi? 
Šta je sa mojom partner-
kom Jelenom koja još 
uvijek trpi nasilje sa pri-
jetećim porukama pred 
vratima svoga stana i u 
poštanskom sandučetu. 
Šta je sa mojih 7 mjese-
ci zaustavljenim poslom 
zbog kojih sam potpuno 
egzistencijalno ugrožen. 
Da li vas sve to mijenja? 
Da, sigurno. Promije-
nio sam se. Nisam više 
isti čovjek. Otvorio sam 
širom oči, ponovo se 
rađam. Nisam izgubio 
osjećaj za igru, jer to bi 
značilo da sam se odre-
kao radosti. A to se neće 
desiti dok god živim, ali 
sam postao mnogo stro-
žiji i oprezniji prema sebi 
i prema drugima. Zanima 
me istina i samo istina i 
držaću je se do kraja ma 
koliko da boli, ma koli-
ko da košta i mene, ali i 
druge. Jedino istina liječi 
i ozdravljuje.

Otvorio sam širom oči, ponovo se rađam, otkriva za Faktor glumac Branislav Lečić, 
čije ime, nakon optužbi za silovanje, izaziva oprečne stavove. Iako je iza njega vi-
šedecenijska uspješna glumačka karijera, sedam mjeseci nije radio i navodi da mu 
je to ugrozilo egzistenciju. Zanima ga samo istina u kojoj vidi ozdravljenje, pa i od 
„medijske hajke“ za koju tvrdi da je vođena u njegovom slučaju. Otvoreno priča i 
šta je sve doživio u proteklim danima, ali najavljuje i neke nove glumačke i redi-
teljske nastupe.

što je nekome u interesu 
da promoviše LAŽ?

FAKTOR: Mediji danima 
pišu o tome kako iza či-
tave situacije stoji poli-
tika. Mislite li da je afe-
ra namjerno stvorena 
zbog vašeg političkog 
diskreditovanja?

LEČIĆ: Tu je i odgo-
vor na vaše pitanje. Prvi 
dio ove priče su Danije-
lini motivi, ali drugi dio 
je dil koji je napravljen 
između nje i onoga u po-
litičkoj opoziciji Srbije, 
kome sam se našao na 
putu. Njemu ili njima je 
odgovaralo da me, kroz 
Danijelinu lažnu priču, 
diskredituju kao čovje-
ka i uklone iz politike. 
Uspjeli su u tome. Zato 
njih ne zanima istina 
nego medijska hajka koja 
konstantno podržava laž, 
a samim tim i moju dis-
kreditaciju. Poslije poli-
tičkog dogovora, Dani-
jelu više nisu zanimali 
čitaniji i gledaniji mediji, 
što bi bilo logično da je u 
pitanju samo njena kam-
panja. Valjda je bolje da 
je već broj ljudi čuje. Ne, 
to više nije bila njena 
kampanja, nego je posta-
la kampanja samo jedne 
grupe medija koji zastu-
paju stavove i metode 
onog dijela opozicije 
kome sam stajao na putu, 
a koji je i dio finansijske 
strukture istih medija. 

FAKTOR: Pojedini glum-
ci su nakon pojavljiva-
nja vijesti o navodnom 
silovanju odbili da igra-
ju predstave sa Vama. 
Kako ste to doživjeli? 
Jesu li postojale odre-
đene razmirice sa tim 
ljudima, jer su reago-
vali kao da su jedva do-
čekali nešto tako?

LEČIĆ: Apsolutna 
glumačka većina nije na-
sjela na ovu priču, jer me 
dobro znaju i znaju da ja 
nikada ne bih mogao da 

uradim nešto tako.To je 
suprotno časti, muškosti, 
ljudskosti i mom kodek-
su i svetonazoru. Jedino
da sam dugotrajni skri-

NEĆU ZABORAVITI

FAKTOR: Da li Vas je neko od njih kontaktirao i 
izvinio Vam se nakon oslobađajuće presude?
LEČIĆ: Da, jeste. Izvinilo se više njih.To izuzetno ci-
jenim. Svako od nas može da pogriješi, ali priznati 
to sebi i izviniti se - to je veliko i ohrabrujuće.Ti 
ljudi ne smiju nikad da se zaborave. I ja ih sigurno 
zaboraviti neću.

BURA U BRČKOM

Na regionalnom pozorišnom festivalu u Brčkom, 
pojedine Lečićeve kolege iz Beograda, Sarajeva, 
Zagreba i Zenice solidarisale su se sa beograd-
skom glumicom Danijelom Štajnfeld, koja ga je 
optužila za silovanje. Reakcija je uslijedila nakon 
što je uprava festivala, a da pri tome kako tvrde 
glumci, nikoga nisu obavijestili, u žiri imenovala 
Branislava Lečića. Reditelji određenih predstava su 
se povukli sa 38. Susreta pozorišta/kazališta Brčko 
distrikt BiH, i uputili su i pismo Direkciji ovog festi-
vala u kojem su predložili da ove godine predstave 
ne budu ocjenjivane. I sve to zbog Lečića, koji je 
nastavio medijski rat sa Štajnfeldovom.

Glumac
Branislav Lečić
za FAKTOR
priznaje:

Nisam
više isti čovjek! Br

an
isl

av
 LE

ČIĆ
 FO

TO
: S

rb
ija

 da
na

s

veni bolesnik, ali to bi se 
otkrilo medicinskim do-
kumentima i prošlošću! 
Nema toga. 

S.Đ.
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U filmu „House of 
Gucci” govori 
se o nesrećnoj 
romansi Patri-

cije Ređani i Mauricija 
Gučija koja je završila 
ubistvom. Prije svega, 
Skot se nada da će ovo 
ostvarenje proći mnogo 
bolje nego njegov pret-
hodni film „The Last 
Duel”. Nastao prema 
scenariju Meta Dejmo-
na i Bena Afleka, „The 
Last Duel” sa Adamom 
Drajverom, Metom Dej-
monom i Džodi Komer, 
trebalo je da bude gotov 
još prošle godine, ali je 
zbog pandemije posao 
priveden kraju tek ove 
godine i film je na velika 
platna stigao polovinom 
oktobra. Film je naišao 
na dobre krtike, ali i vrlo 
mlak prijem kod publike 
zbog čega je njegov uči-
nak na bioskopskim bla-
gajnama na nivou očaj-
nog. Zbog toga se režiser 
nada da će priča o po-
znatoj porodici iz svijeta 
mode, sa Adamom Draj-
verom i Lejdi Gagom u 
glavnim ulogama,  naići 
na bolji prijem kod pu-
blike. Tokom razgovora 
za BBC Skot je opovr-
gao optužbe Patricije 
Guči, čukununuke Gučo 
Gučija, koja je izjavila 
kako je „ovaj projekat 
čista krađa identiteta fa-
milije kako bi se ostvario 
profit, odnosno kako bi 
se povećali prihodi holi-
vudskog sistema“.

Ridli Skot je rekao: 
„To me ne interesuje. 
Ovo je film o ubistvu. 
Oni su zaboravili da je 
on (Mauricio) ubijen. Je-
dan od braće je završio u 
zatvoru zbog utaje pore-
za. Nemojte mi govoriti 
o stvaranju profita. Kada 
uradite tako nešto, jasno 
vam je da želite postati 
predmet interesovanja 
javnosti.“

Čini se da će se reži-
serskog posla držati is-
ključivo na velikim ekra-
nima, ali će definitivno 
voditi glavnu riječ u 
stvaranju serijala zasno-
vanih na filmovima koji 
su pažnju cijelog svijeta 
skrenuli na njegovo reži-
sersko umijeće. 

Iako je bio poprilično 
angažovan ove godine, 
Ridli Skot ne planira da 
napravi pauzu. Upra-
vo suprotno!  On želi 
da bude veoma aktivan 
u skorijoj budućnosti. 
Pored najava da će radi-
ti na, za sada još uvijek 
neimenovanom novom 
„Alien” prequel-u kao i 
nastavku filma „Gladija-
tor”, režiser je potvrdio 
da sa novim projektom 
počinje već 15. janua-
ra. Riječ je o filmu „Ki-
tbag”, biografskoj priči 
o Napoleonu Bonaparti 
u kojoj će francuskog 
imperatora i vojskovo-
đu igrati Hoakin Finiks, 
dok će se Džodi Ko-
mer pojaviti kao Mari-
ja Antoaneta.        V.M.

Iako je duboko zagazio u devetu deceniju, režiser i producent Ridli Skot (1937), kao da je ušao u naj-
produktivniju i najkreativniju fazu svog života. Trenutno se u bioskopima širom svijeta prikazuju nje-
govi filmovi „Last Duel” kojem će se, ovih dana, pridružiti i biografska priča o čuvenoj dizajnerskoj 
porodici Guči pod nazivom „House of Gucci”. Čuveni režiser ne planira da pravi pauzu već najavljuje 
nove projekte, kako na velikim tako i na malim ekranima. Njegova dva najdugovječnija filma, koja 
su ga lansirala među poznata režiserska imena, zaživjeće i na malim ekranima u formi serija. Riječ je 
o filmovima „Alien” (Osmi putnik) i „Blade Runner“. 

DA LI JE FILM RIDLIJA SKOTA
KRAĐA IDENTITETA GUČIJEVIH?

ROMANSA 
KOJA JE
ZAVRŠILA
UBISTVOM FOTO: Vox

Lady Gaga
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Ž elja, međutim, 
vremenom opada, 
pri čemu mnogi 
parovi ne uspije-

vaju održati seksualno 
ispunjenje u svojim 
dugim vezama. Pone-
kad, pad želje ukazuje 
na šire probleme u vezi. 
U nedavnom istraživa-
nju, koje je objavljeno 
u novina Psychology 
today (Psihologija da-
nas), predloženo je da 
seksualna želja služi 
kao mjerač osjećanja. 
Konkretno, želja (ili 
njen nedostatak) može 
ili potaknuti vezu sa 
partnerom ili smanji-

ti ulaganje u odnos sa 
osobom, koja nam više 
ne izgleda „priklad-
nom”.

Da bi testirali ovu 
mogućnost, proveli su 
pet studija, u kojima je, 
između ostalog ispita-
no i da li bi se žrtvovali 
za partnera.

U prvoj i drugoj stu-
diji učesnici su pono-
vo proživjeli aktivnost 
koju su doživjeli sa 
svojim partnerom, koja 
je bila: ili seksualna, ili 
nije uključivala tu „ak-
tivnost”. Zatim su uče-
snici ocijenili svoju že-
lju da urade nešto što bi 

njihovog partnera usre-
ćilo ili su im otkrili ne-
davni lični događaj to-
kom interakcije licem 
u lice. Sudije su pratile 
pokazano razumijeva-
nje i brigu, kao što je 
slušanje i prenošenje 
osjećaja i naklonosti 
prema partneru.

Na kraju ispitivanja 
su otkrili da je seksual-
na želja za partnerom 
dovela do povećane 
potrebe da se učini ne-
što što bi osobu sa ko-
jom smo u vezi učinilo 
srećnom. 

Sve u svemu, ispi-
tivanja pokazuju da 

seksualna želja funkci-
oniše kao mehanizam 
koji podstiče ulaganje 
u partnere za koje se 
smatra da ih vrijedi za-
držati kraj sebe. Takva 
dinamika, međutim, 
može varirati tokom 
odnosa, jer budućnost 
može sa sobom doni-
jeti neželjene promje-
ne u načinu na koji se 
partneri percipiraju. U 
ranim fazama razvo-
ja odnosa, ljudi često 
prikrivaju svoje mane, 
a kasnije postepeno 
postaju nepažljivi pre-
ma potrebama jedni 
drugih. Niska seksual-

na želja je uobičajena 
i kod muškaraca i kod 
žena, ali se često može 
riješiti i razmjenom na-
klonosti i razgovorom 
van spavaće sobe, ali i 
izdvajanjem dovoljno 
vremena za seks. Pone-
kad je najbolji tretman 
za slabu seksualnu že-
lju kod bilo kog partne-
ra samo savjetovanje 

– za rješavanje otvore-
nih sukoba, skrivenih 
ogorčenosti, borbe za 
moć u vezi ili drugih 
međuljudskih prepreka 
erotskom interesova-
nju. 

M.N.
.

Zašto je seksualna želja toliko važna za vezu?

Seks je važan za održavanje srećnih i romantičnih odnosa. Ne morate se oslanjati na kom-
plikovane metode istraživanja da biste to znali. Možete direktno pitati ljude zašto imaju 
seks i saznati da je to često iz razloga da bi ojačali svoje odnose. Na primjer, kada doživlja-
vaju intenzivnu strast prema partneru i imaju zadovoljavajući „odnos” u krevetu, ljudi će 
vjerovatno izraziti naklonost i pozitivna osjećanja prema toj osobi. Čak i samo maštanje 
o seksu sa trenutnim partnerom može poboljšati vezu, na isti način kao što je izražavanje 
ljubavi ili davanje komplimenata.

OVO SU RAZLOZI ZBOG KOJIH 

MUŠKARCI GUBE INTERESOVANJE

Neki uobičajeni razlozi zbog kojih muškarci 

doživljavaju smanjeno interesovanje za seks 

uključuju: nedostatak emocionalne veze, 

ponovljeno seksualno odbacivanje, stres, 

osjećaj stida i krivice zbog svoje seksualno-

sti i razna zdravstvena pitanja, ali i rezultat 

seksualnog problema, kao što je prerana 

ejakulacija ili erektilna disfunkcija.

Vragolije u krevetu
i divlja strast dovode
do ludila!


